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Vážení spoluobčané, 

právě otvíráte první číslo Heraltu roku 2019. Společně se zde se všemi organiza-
cemi, spolky a školami ohlédneme za rokem minulým a nahlédneme do dalších 
dnů roku nového.

Rok 2019 je prvním rokem pro nové členy zastupitelstva. Ráda bych jim popřála, 
aby se jim podařilo splnit vše, co uváděli ve svých volebních programech. Inicia-
tiva musí vždy vzejít od zastupitelů, jako hlavních zástupců stran, které dostaly 
důvěru občanů ve volbách. V realizaci jejich volebních programů jim budeme 
společně s místostarostou Romanem Smekalem plně nápomocni a budeme rádi, 
když na konci tohoto volebního období budeme moci říct, že všechny strany 
dostály slibům daným občanům ve volbách. Chtěla bych touto cestou oslovit také 
občany, aby se aktivně účastnili veřejného života a to i třeba tím, že přijdou na 
zasedání zastupitelstva obce a seznámí se s problémy, které jsou zde řešeny a svý-
mi konstruktivními připomínkami a i pomocí pomohou ke zlepšení života v naší 
obci. Dveře jsou Vám otevřeny i na obecním úřadě, zde můžeme společně Vaše 
připomínky a doporučení řešit operativně na místě samém.

V roce 2019 nás čeká opět hodně stavebních projektů. Některé se začaly realizovat 
již na samém počátku roku a můžete vidět už výsledky. Můžete se také těšit na 
spoustu kulturních akcí, které najdete na konci Heraltu. Podrobné informace  
o všem dění najdete na našich webových stránkách www.zbraslavubrna.cz

Budu se těšit na Vaše připomínky a další vzájemnou spolupráci.

A nyní už Vám přeji zajímavé a zábavné čtení dalších stránek tohoto čísla Heraltu.

Jana Valová
starostka
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Kontrolní výbor
Předseda Sochor Petr, Ing. (KDU–ČSL)
Člen Buchta Miroslav, Ing. (Zbraslavští nezávislí) 
Člen Strašák Luděk, Mgr., Ph.D. (KDU–ČSL)

Stavební komise 
Valová Jana Ing. (Zbraslavští nezávislí)
Bareš Miroslav Ing., Mgr. není členem zastupitelstva
Blažek Roman Ing. (Zbraslavští nezávislí)

Ostatní členové zastupitelstva
Kroutil Petr RNDr. (Zbraslavští nezávislí) 
Petrčková Radka (KSČM)
Sítař Josef (KSČM)
Svoboda Luboš (Zbraslaváci)

Postřehy nového zastupitele
Do obecního zastupitelstva jsem kandidoval poprvé už v minulém volebním obdo-
bí. Sice na nevolitelném místě jako doplňující člen původní kandidátky  
KDU–ČSL, ale byl to můj první kontakt s politikou na obecní úrovni. 
 V minulém roce však byla jiná situace a hrozilo, že kandidátka KDU–ČSL ani 
nevznikne, a tak jsem oslovil Petra Sochora a s podporou původních členů vznikla 
nová kandidátka, v čele netradičně s nestraníky, ale se zájmem aktivně se zapojit 
do správy obce. 
 Od ustavujícího zasedání uplynulo bezmála půl roku, mám za sebou několik 
veřejných zasedání celého zastupitelstva, ale především více než desítku jednání 
obecní rady. Musím říct, že stále objevuji a seznamuji se se zaběhnutými postupy 
a jsem překvapen, jak celý systém samosprávy ve Zbraslavi dobře funguje. A čím 
více poznávám, jak celý stroj funguje, tím více se budu snažit hledat cesty a způ-
soby, jak se do celého soukolí zapojovat aktivněji, než jako jedna ruka v hlasování 
rady či zastupitelů. Uvidíme na konci volebního období.

Ing. Jiří Horníček

Tříkrálová sbírka 2019 – Farnost Zbraslav

2019
Ludvíkov 2 700,00 Kč Újezd 11 035,00 Kč
Stanoviště 21 185,00 Kč Zbraslav 55 365,00 Kč
FARNOST celkem 90 285,00 Kč
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Společenská kronika obce Zbraslav – 2018

V naší obci se v roce 2018 narodilo 10 dětí, z toho 5 chlapců a 5 děvčat. 

V kostele sv. Jiljí byl uzavřen 1 církevní sňatek.
Mimo obřadní síň byl uzavřen 1 sňatek.

Zlatou svatbu oslavili manželé: Miroslav a Mária Svobodovi 
 Ludmila a Hynek Šrámkovi 

Ve Zbraslavi zemřelo 14 občanů:
Lenka Kytlicová, Olga Podstránecká, Josef Kubát, Jan Dolíhal, Jaroslav Dolníček, 
Okab Swailem, Jaroslav Hvězda, Alois Švestka, Vlasta Brymová, Bohumír Běle-
hrad, René Křípal, Jaroslav Zahradník, Karel Coufal, Josef Ligmajer. 

K životním jubileům bylo zasláno 151 blahopřání.

K 31. 12. 2018 měla obec Zbraslav 1230 obyvatel.

Nejstarší ženou v obci je paní Marie Jochová.  
Nejstarším mužem je pan Jindřich Malý.

Jana Brychtová, matrikařka

Složení zastupitelstva Obce Zbraslav,  
výborů a komisí pro volební období 2018–2022

Starostka Valová Jana, Ing. (Zbraslavští nezávislí)
Místostarosta Smekal Roman (Zbraslavští nezávislí)
Člen rady Horníček Jiří, Ing. (KDU–ČSL)
Člen rady Svoboda Stanislav (Zbraslaváci)
Člen rady Žák Martin (Zbraslavští nezávislí)

Finanční výbor
Předseda Řehořka Jaromír (Zbraslavští nezávislí)
Člen Zlámal Miloslav (Zbraslavští nezávislí)
Člen Sklenářová Hana není členkou zastupitelstva
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Historický přehled

 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019

Ludvíkov 2 850  2 750 3 100 3 300  3 550 2 701  3 180 3 530 2 700

Stanoviště 13 876 14 450 14 444 15 215 15 280 17 738 18 433 17 995 21 185

Újezd 9 482 9 221 7 847 8 069 8 051 11 135 10 297 12 014 11 035

Zbraslav 40 892 42 931 40 567 44 133 44 977 49 477 49 688 51 064 55 365

FARNOST 67 100 69 352 65 958 70 717 71 858 81 051 81 598 84 603 90 285

Ostatky a pochování basy

V sobotu 2. 3. 2019 jste se mohli zúčastnit tradiční obecní akce – Ostatků. Součás-
tí této tradice je také pochovávání basy. 
 A co to vlastně je?
Je to tradiční vesnická společenská akce, kterou se ukončuje období Masopustu  
a začíná postní doba.
 A jak to probíhá u nás? 
Nejprve se připraví máry s basou, kterých se ujmou zdatní maskovaní nosiči  
a navodí se smuteční atmosféra. Průvod může vyrazit, vpředu jde jeden hlasatel, 
který kropí „svěcenou“ vodou na všechny okolo. U nás tuto funkci již několik let 
má na starosti pan Sedmík Jan (starší), který se jí ujme vždy s naprostou vážností 
a zodpovědností. Po hlasateli následují máry s basou a pak jde zástup plačících  
a truchlících masek. Tento průvod obejde celý kulturní dům a pak na sále začne 
loučení. Hlasatel přednáší předem připravenou smuteční řeč, která shrnuje vše, co 
se za daný rok událo. Smuteční řeč je pojatá humorně, nejprve připomíná nové 
věci ze světa, pak z republiky a nakonec z nejbližšího okolí. Takto se všichni po-
zůstalí, přátelé a známí rozloučí a jedno oko nezůstane suché dojetím i veselostí.

Daniela Vaňková

Den seniorů

V neděli 30. září se sešli senioři ze Zbraslavi a okolí v kulturním domě, aby 
společně oslavili svůj svátek. Nejednalo se jen o setkání seniorů, ale dalo by se to 
nazvat setkáním všech generací. S pásmem tanečků vystoupily děti z mateřské 
školy, které přivezli jejich rodiče. Ti se zájmem shlédli, jak děti tančí a zpívají. 
Společně si pak všichni poslechli dudáky TRIHUKY, které zpěvem doprovodili 
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Víceúčelová sportovní hala

Pokračují práce na realizaci výstavby sportovní haly: montáž rozvodů elektro  
a VZT, osazení zárubní a úprava špalet dveří do haly, zapojení rozvodů ústředního 
topení a jeho spuštění, montáž ocelového schodiště, osazení okapů a dešťových svo-
dů a úpravy terénu v okolí haly. V rámci vybavení sportovní haly budou osazeny 
ochranné sítě na okna, světelné ukazatele nad koše a úchyty na lezeckou stěnu. Dále 
se pracuje na položení podlahové krytiny, výstavby tribun a obložení stěn. Vzniká 
tak moderní zázemí pro sportovní vyžití a aktivity občanů nejen ze Zbraslavi, ale  
i z širokého okolí. Kolaudace sportovní haly je plánována v květnu tohoto roku.

Daniela Vaňková

Nové parkoviště v centru obce

Nově zbudované parkoviště v centru obce na místě bývalé Pleskovi hospody bude 
uvedeno do provozu během měsíce května 2019. Na nově vydlážděné ploše 
vznikne cca 15 parkovacích míst, která jistě ocení občané a návštěvníci obce, kte-
ří využívají služby místních zdravotnických zařízení, lékárny, pošty Partner či pů-
jdou vyřídit své záležitosti na Obecní úřad.

Daniela Vaňková
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Vašek Horák a Eva Belová. Odpoledne všem zpříjemnili také děti a mládež  
z tanečního souboru Gajdůšek Zbraslav.
 Pro všechny hosty i účinkující bylo připraveno malé občerstvení. Nechyběla 
káva, čaj, zákusek a chlebíček.
 Po zakončení programu si ještě mohli senioři popovídat, pobavit se a nebo si 
vyzkoušet pomůcky na procvičování paměti, pozornosti a zručnosti. S těmito, ale 
i jinými pomůckami, si senioři procvičují nejen pamět, jemnou motoriku, ale  
i celé tělo na pravidelných setkáních v klubu seniorů každé druhé a čtvrté pondělí 
v měsíci. Schází se ve vinárně kulturního domu od 9 do 11 hodin. Termíny setkání, 
program, výlety a témata k diskuzi a nebo jména pozvaných hostů lze sledovat na 
obecní vývěsce nebo na webových stránkách obce. 

Oslavy 100 let republiky ve Zbraslavi

Na krátko se ještě vraťme do posledního říjnového víkendu, ve kterém si celá naše 
země připomněla 100. výročí od vzniku 1. Československé republiky. Také naše 
obec se zhostila tohoto úkolu s náležitou péčí a úctou k místním předkům, kteří 
pomáhali vybojovat naši samostatnost. Obec ve spolupráci s Vlastivědným spol- 
kem a místními hasiči připravila bohoslužbu a pietní akt u památníku padlých, 
jehož se zúčastnili také členové Československé obce legionářské v dobových 
uniformách ruských legií a členové Brněnského městského střeleckého spolku  
v historických uniformách. I přes to, že počasí nebylo zcela slavnostně naladěno, 
tak se nakonec podařilo zrealizovat bohatý a pestrý program, který dále pokra-
čoval v kulturním domě. 
 K vidění byla výstava historických fotografií a dalších reálií spojených s histo-
rií naší republiky a obce. Po dynamické prezentaci výstroje a výzbroje našich legi-
onářů v Rusku, kterou nás provedli členové ČSOL, následovala prezentace knižní 
publikace Zbraslavští vojáci Velké války, která mapuje osudy našich předků za  
1. sv. války. Publikace, která vznikla za podpory Vlastivědného spolku, Obce 
Zbraslav a na základě příspěvků od místních občanů, je i nadále k dispozici na 
místním OÚ, kde si ji můžete zakoupit.
 Také další doprovodná vystoupení dotvořila příjemnou slavnostní atmosféru, 
kterou budou mít mnozí zachycenou na fotografiích z unikátního fotokoutku, kte-
rý skýtal možnost pořízení retro fotografie s účastníky v dobových kostýmech  
a uniformách ve stylu fotografických ateliérů z období 1. ČSR. 
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Osvětlení hřbitova

Cílem projektu „Osvětlení hřbitova ve Zbraslavi“ bylo vytvořit venkovní osvětlení, 
které respektuje atmosféru a pietu místa posledního odpočinku předků. V neposlední 
řadě byl při osvětlení hřbitova kladen důraz na bezpečnost občanů, kteří na hřbitov 
chodí upravovat hroby a vzpomínat na své zesnulé. Svítidla použitá pro osvětlení 
hřbitova mají zajímavý elegantní design a budou svítit současně s veřejným osvět-
lením.        Daniela Vaňková

Nákup elektromobilu pro obec Zbraslav

S cílem úspory energií a financí byl s dotační podporou SFŽP ČR zakoupen 
úsporný užitkový elektromobil. V rámci naší činnosti bude nový elektormobil vy-
užíván především pro oblast technických služeb a správy obce. Vozidlo bude slou-
žit na svoz komunálního odpadu, bioodpadu, pro obstarávání reklamních ploch 
obce, zálivky a údržby zeleně apod. Roční nájezd vozidla bude cca 15.000 km. 
Nabíjení vozidla je zajištěno v areálu obecního úřadu. Díky zakoupení nového 
elektromobilu bude možné obstarat výše uvedené činnosti efektivněji a zároveň 
budeme šetrní k životnímu prostředí.        Daniela Vaňková
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Prodloužení ulice Malinovského II. 

Právě probíhá výstavba prodlou-
žení vodovodního řádu a splaško-
vé kanalizace pro veřejnou potře-
bu a zásobování RD pitnou vodou. 
Je nutné prodloužení veřejného 
vodovodu položením nového po-
trubí a napojení splaškové kanali-
zace včetně revizních šachet. Z dů- 
vodu probíhajících výkopových 
prací, žádáme občany o zvýšenou 
opatrnost při pohybu nad ulicí Ma-
linovského.

Daniela Vaňková
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Český pohár silniční cyklistiky mládeže  
opět ve Zbraslavi

Když tajemník TJ Favorit Brno pan Zdeněk Valenta 
vzpomínal po kolikáté již ve Zbraslavi pořádá tělo-
výchovná jednota cyklistické závody mládeže 
dobral se k číslu 26. Tedy již od roku 1993 objíždí 
na kole závodníci naši obec a bojují o co nejlepší 
umístění. Letos tomu nebylo jinak a za příznivého 
počasí a hojné účasti závodníků byly ve Zbraslavi 
závody v neděli 7. dubna uspořádány. Ocenění nej-
lepším předal člen rady obce Zbraslav Ing. Jiří Hor-
níček společně s tajemníkem TJ Favorit Brno, který 
děkuje členům SDH Zbraslav a Obci Zbraslav za 
podporu a pomoc při pořádání akce.

Roman Smekal 

Amirah Zbraslav
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Čistění vodní nádrže – bývalé koupaliště

Čištění vodní nádrže – „koupaliště“ bylo zahájenou 2. 10. 2018 vypouštěním vo- 
dy. Za pomoc při odstranění bláta, naplavenin a kalu děkujeme dobrovolným hasi-
čům a dodavatelské firmě. 

Nádrž před čištěním – podzim 2018  Nádrž po vyčištění – jaro 2019
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I přes tréninkovou pauzu vyrazila děvčata z Amirah Zbraslav na taneční soutěž do 
Uherského Ostrohu a opět přivezla medaile. A hned dvě! Bronzovou a stříbrnou. 
Zároveň tak postoupily z krajského kola do kola národního,které se bude konat 
koncem května a věřím,že i tam nějaký cenný kov ukořistíme :) Chtěla bych tímto 
poděkovat rodičům a hlavně děvčatům,že to letos nevzdaly a pilně se připravují  
i za mojí nepřítomnosti.

Lucie Tryhuková 

Krajské kolo pohybových skladeb

Pod vedením Simony Ondráčkové se děti zúčastnily krajského kola taneční soutě-
že, na které vystoupily pod uměleckým názvem skupiny Piráti. V soutěži se  umís-
tily na krásném 2. místě.
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…několik případů, které pracovníci Policie  
České republiky řešili v obci Zbraslav v roce 2018

Neznámý pachatel v době od 23. 1. 2018 do 24. 1. 2018 po vypáčení okna vnikl do 
budovy mateřské školy v obci Zbraslav, kde vykopl dveře na chodbu a vnikl kan-
celáře, kterou prohledal. Škoda byla způsobena Obci Zbraslav.
 Neznámý pachatel v době od 27. 9. 2018 do 28. 9. 2018 odcizil z volně pří-
stupné plochy u silnice v obci Zbraslav, část Březina, maketu policisty v životní 
velikosti. Maketa byla několik dnů po krádeži nalezena a vrácena na místo.
 Pachatel v době od 16. 10. 2018 do 17. 10. 2018 po překonání zámku vstupních 
dveří vnikl do prostor skladu FK Zbraslav, který prohledal a odcizil věci a peníze 
v hodnotě nejméně 20.000 Kč ke škodě zájmového spolku FK Zbraslav. Pra-
covníky Policie ČR byl pachatel zjištěn. 
 Neznámý pachatel v obci Zbraslav, na ulici Husova postříkal černou barvou 
rodinný dům a u domu zaparkované motorové vozidlo.

ZE ZBRASLAVSKÝCH ŠKOL A ŠKOLEK

Zbraslavská škola v roce 2018
Počet žáků ve škole od 1. září 2018 vzrostl ze 188 na 196. Do prvního ročníku bylo 
přijato 28 dětí.
 Stejně jako v předchozích letech nabízíme pro žáky možnost stravování – ve 
vlastní kuchyni vaříme obědy. Ceny oběda se pohybují podle věku od 21 Kč do  
24 Kč. Každý žák navíc dostává zdarma jednou týdně dotované mléko a dotované 
ovoce v rámci projektu „Ovoce a mléko do škol“.
 Pro žáky prvního stupně je zřízena školní družina (z důvodů naplnění kapacity le-
tos jen 1. – 4. třída) a školní klub pro žáky, kteří odjíždí autobusem ve 13:15. Provozní 
doba družiny je od 11:10 do 16 hodin. Družina využívá prostor školy – žlutou učebnu 
a vlastní učebnu družiny. Po vybudování tělocvičny se přesune do nové velké místnosti 
nad spojovací chodbou k tělocvičně. Zde se již buduje podle požadavků hasičů úni-
kový východ směrem k lesu. Samozřejmostí je, že v případě příznivého počasí družina 
využívá celý areál školy včetně venkovního ohrazeného hřiště a také pěkné okolí ško-
ly, které připomíná spíš školu v přírodě. Cena za družinu je 150 Kč měsíčně. 
 Škola má k dispozici deset kmenových učeben, z nichž 6 je vybaveno interak-
tivní tabulí a v ostatních jsou televizory s možností připojení k počítači. Kromě 
toho máme ještě učebnu se speciální nízkou interaktivní tabulí pro 1. stupeň, počí-
tačovou učebnu s 19 počítači a dílnu pro žáky s přípravnou a keramickou pecí.  
V celé škole je zajištěno připojení k WIFI tak, aby bylo možné kdekoliv a kdyko-
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 Jakub Modl vyhrál v konkurenci 80 soutěžících okresní kolo Pythagoriády.
V regionální přírodovědné soutěži získalo naše družstvo ve složení K. Burianová, 
T. Březina, M. Dufková a J. Modl vynikající druhé místo o pouhý 1 bod za vítěz-
nými Rosicemi. 
 První místo získali naši žáci v silně obsazeném florbalovém turnaji ve Velké 
Bíteši.
 V soutěži „Já písnička“ získala Anna Strašáková 1. místo v kategorii jednotliv-
ců a společně s Michalem Fojtíkem i 1. místo v duetech.
 Adriana Řezáčová se umístila na 1. místě v celostátní výtvarné soutěži Pomá-
háme zvířatům.
 Dobře reprezentují i mladí hasiči ze Zbraslavi a z Újezda. Ve svých kategoriích 
získali první místa.
 Rovněž nemáme problémy s uplatněním našich žáků – naprostá většina se kaž-
dý rok dostane na vybrané střední školy, včetně gymnázií. 
 V rámci výuky pořádáme různé odborné exkurze (planetárium, návštěvy 
okolních podniků, exkurze do ZOO, technického muzea v Brně, do VIDy Brno). 
Letos jsme poprvé zajistili pro žáky 2. stupně poznávací výlet do Vídně, který se 
setkal s velmi dobrým ohlasem. Hodně se dále zaměřujeme na divadelní předsta-
vení v Brně, případně využíváme možnost uspořádání akcí přímo ve Zbraslavi – 
ekologické programy, hudební vystoupení, přírodovědné programy atd. Součástí 
výuky je i plavecký výcvik a v případě příznivých sněhových podmínek lyžařský 
kurz. Úspěšnou a dlouholetou spolupráci máme s Ing. Hertlem při obnově „Motý-
lí stráně“ u lavek.
 Pro lepší využití volného času žáků je na škole spousta kroužků, které vedou 
profesionální instruktoři. Seznam kroužků najdete na www.zszbraslav.cz/clanky/
krouzky/krouzky-na-nasi-skole---2018-2019.html.
 Přímo ve škole máme pobočku ZUŠ Rosice. Pan učitel Jaroslav Beer vyučuje 
hru na flétnu, akordeon, klavír a klávesy.
 Pokud chcete o škole vědět více, navštivte naše internetové stránky: www.
zszbraslav.cz, které jsou pravidelně aktualizovány, nebo nám napište na zs_
zbraslav@volny.cz, případně po domluvě přijďte za námi do školy. 

RNDr. Petr Kroutil, ředitel školy

Příprava naučné stezky „Motýlí louka – Hradisko“

Žáci naší základní školy se zapojili do spolupráce s Ing. Ivo Hertlem a Vlastivědným 
spolkem Zbraslav. Cílem je realizace naučné stezky spojující Mariánské údolí, 
lokalitu „Motýlí louky“ (tj. východní okraj tratě V Mešnicích, kde dříve existova-
la obecní pastvina) a zbytky zbraslavského Hradiska. Motýlí louku navštěvujeme 
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liv používat ve výuce internet. V roce 2014 se vybudovalo sociální zázemí tělo-
cvičny (sprchy, WC a šatny) av roce 2018 se začalo se stavbou nové sportovní 
haly. Pokud vše bude probíhat podle harmonogramu, dočkáme se v červnu 2019 
jejího otevření. Zároveň probíhají i práce na úpravě okolí haly. Vedle haly by mělo 
vyrůst víceúčelové hřiště s krátkou závodní dráhou.
 Ve škole učíme od 3. třídy jako hlavní jazyk angličtinu. Od 7. třídy mají žáci 
jako druhý povinný jazyk němčinu. Každý rok nabízíme také výuku ruštiny – o tu 
je ale zatím velmi malý zájem.

Zvlášť nadaní žáci se pod vedením učitelů zúčastňují různých soutěží – matematic-
kých, přírodovědných, uměleckých, sportovních, dějepisné, matematické a astro-
nomické olympiády, ve kterých často dosahují velmi dobrých výsledků srovnatel-
ných i s víceletými gymnázii. 
 Tomáš Březina dosáhl vynikajícího úspěchu v krajském kole matematické 
olympiády. Ze základních škol se zúčastnilo 23 a z gymnázií 50 žáků. V této 
konkurenci získal jako jediný účastník ze základní školy maximální počet bodů.
 Žák 3. třídy Vojtěch Strašák dosáhl mimořádného úspěchu v mezinárodní sou-
těži Matematický klokan. Ve své kategorii získal první místo – společně s dalšími 
140 žáky z celkového počtu 115 200 soutěžících! 
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ZŠ Zbraslav na výletě ve Vídni

Dne 9. 10. 2018 se žáci druhého stupně naší základní školy vydali v doprovodu 
učitelského sboru na poznávací exkurzi do Vídně. Program byl nabitý největšími 
skvosty vídeňské architektury. Obdivovali jsme se velkolepému zámku 
Schönbrunn, prošli se zámeckým parkem a zdolali i kopec s vyhlídkou na Vídeň. 
Pan průvodce, který s námi cestu absolvoval, nás provedl historickým centrem 
města a pověděl nám mnohé o bohaté rakousko – uherské historii. Navštívili jsme 
nejen dominantu centra Vídně – Chrám svatého Štepána, prohlédli si nádvoří 
Hofburgu a zhlédli jsme i dílo originálního architekta Friedensreicha Hundertwas-
sera. Myslím, že jsme si všichni odnesli spoustu zážitků a vraceli se domů 
spokojeni, ačkoli trošku znaveni.

Mgr. Lucie Rudová

Úspěch našich florbalistů

Pod záštitou občanského sdružení ZUBR vede kroužek florbalu v tělocvičně zá-
kladní školy již několik let pan Karel Novotný.
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pravidelně už několik let, pracujeme tam na obnově plochy tak, aby se co nejví-
ce blížila podobě před desítkami let, kdy na ní probíhala zmíněná pastva dobyt-
ka. Takový typ krajiny z naší přírody velmi rychle mizí a s ním mizí i pro něj 
typičtí živočichové. Jsou to především zástupci hmyzí říše, často neprávem opo-
míjení. Téměř celou plochu se podařilo vyčistit od náletových dřevin, brzy na 
jaře (většinou na Den Země) vyhrabáváme starou trávu, místy se strhával celý 
travní drn, kácely se i vzrostlé jehličnaté dřeviny, které na lokalitu přirozeně 
nepatří. Několikaleté úsilí má své již dnes velmi dobře patrné výsledky a škola 
bude ve spolupráci i nadále pokračovat. Nedávno se objevil nápad posunout 
celou spolupráci na vyšší úroveň a využít lokalitu i více edukativně. Proto se 
snažíme vytvořit síť informačních tabulí pro jednotlivá stanoviště, viz. mapka. 
Rádi bychom celou lokalitu a informace o ní přiblížili zbraslavské veřejnosti.
Propojení s blízkým Hradiskem je pak už jen logickým krokem. Celou práci na 
naučné stezce jsme započali na konci loňského školního roku shromažďováním 
informací, v současnosti je stezka před vlastní realizací v terénu. Žáci získali 
velmi cenné informace z naší blízké přírody, ale i daleké historie – jejich častou 
připomínkou bylo, jak moc a jak rychle se vytrácí historická paměť na místa tak 
blízká našemu bydlišti…

Mgr. Jan Šrámek
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Skupina, ve které je naše mateřská škola zapojena těží ze zkušeností garantky 
Mgr. Jiřiny Bednářové. Zapojení je pro nás velice cenné a přínosné, protože ve své 
pedagogické praxi využíváme diagnostické, edukační a intervenční materiály 
Mgr. Jiřiny Bednářové, která je spolu s PhDr. Vlastou Šmardovou autorkou zmí-
něných materiálů. 
 Druhým projektem, tentokrát novým je Inspirace v odlišnosti. Hlavním řešite-
lem projektu je CMTF UP Olomouc. Projekt podporuje společné vzdělávání dětí 
se specifickými vzdělávacími potřebami a dětí intaktních.Cílem projektu je pod-
pora a zvyšování kompetencí pracovníků ve školství. V rámci tohoto projektu 
získáváme nové poznatky v oblasti vzdělávání. Příjemným bonusem bylo získání 
různých tělovýchovných pomůcek pro děti. Pomůcky máme zatím zapůjčené, ale 
po ukončení projektu zůstanou v majetku mateřské školy. Jedná se různé balanční 
pomůcky. 
 Děti jsou i v tomto školním roce zapojeny v projektech „Celé Česko čte dě-
tem“,dále v projektu České obce sokolské s názvem „Svět nekončí za vrátky, cvi-
číme se zvířátky“. Oblast environmentálního vzdělávání obohacuje celostátní 
projekt „Recyklohraní aneb Ukliďme si svět“. 
 Děti se v průběhu roku zúčastňují různých soutěží. V současnosti „Děti malují 
proKonto bariéry“ – Les očima reportéra, ukončení tohoto tématu je k 31. 3. 2019. 
Děti si zvolily ještě jedno téma a to – Když nemůžeš, tak přidej víc, zde je ukon-
čení k 30. 6. 2019. Vybrané obrázky budou obrazovou částí stolního kalendáře 
„Děti malují pro Konto Bariéry“ 2020. 
 Lesní svět vyhlásil soutěž pro děti – „Fotosoutěž lesní detektiv“. Úkolem dětí 
je vyrazit do lesa a rozhlížet se po pobytových stopách, které v něm zanechali 
živočichové. Přemýšlet o jaké zvíře se může jednat. Do dnešního dne jsme nafoti-
li tři pobytové stopy a fotky s komentářem od dětí zaslali do „lesního světa“.  
V pátrání bude děti třídy Soviček pokračovat během celého měsíce dubna. 

Třída Soviček – 
nabídka činností a aktivit vycházejících z Třídního vzdělávacího programu

 q 3. 9. 2018 – zahájení školního roku
 q 19. 9. – Pohádková stezka aneb putování malého Človíčete v Panské u Jemnice 

 (celodenní výlet s environmentální tématikou)
 q 21. 9. – seznamovací párty pro rodiny na školní zahradě. Děti se představily 

 tanečním vystoupením rodičům, prarodičům i novým kamarádům. Smích dětí 
 i dospělých se nesl školní zahradou při dobrém jídle, které tradičně připravují 
 rodiče i zaměstnanci

 q 9. 10. – proběhlo v mateřské škole „vánoční focení“ (dle zájmu rodičů)
 q 11. 10. – celodenní výlet do Dýňového světa na Statek u Pipků v Nové Vsi  

 u Leštiny
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Díky jeho zkušenostem a nadšení se jeho svěřencům podařilo dne 24. 11. 2018 
získat 1. místo ve florbalovém turnaji ve Velké Bíteši. O výbornou reprezentaci 
školy a naší obcese přičinili tito mladí sportovci:
 David Nekuda, Štěpán Kroutil, Jakub Budín, Václav Horák, Vladimír Smutný, 
Martin Petrčka a Petr Kříž. Diplomy a medaile slavnostně předala žákům paní 
starostka Ing. Jana Valová.
 Vedení základní školy děkuje panu Karlu Novotnému za jeho dlouholetou 
a obětavou práci věnovanou dětem.
 Ing. Eva Kolegarová a RNDr. Petr Kroutil

 

Mateřská škola Zbraslav ve školním roce 2018/2019

V tomto školním roce je zapsáno v mateřské škole 46 dětí ze Zbraslavi, Stanovišť, 
Hlubokého, Velké Bíteše a Rosic.
 Vzdělávání vychází ze ŠVP PV s motivačním názvem „Plujeme na jedné lodi“. 
Název symbolizuje propojenost mateřské školy a rodiny ve vzdělávání a výchově 
dětí, které mateřskou školu navštěvují. Děti se vzdělávají ve dvou třídách. Třída 
Motýlků je třídou adaptační. Předškoláci a starší děti jsou ve třídě Soviček. 
 Mateřská škola je zapojena v několika projektech. Nové trendy ve vzdělávání 
v letošním školním roce zastřešuje celorepublikový program Klokanovy školky. 
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 q Děkujeme sponzorům za jejich dary, které byly použity na nákup hraček a her.
 q 18. 12. –polodenní výlet do Jurkovičovy vily v Brně, interaktivní program 

 měl název „Perníková chaloupka“ (Moravské zemské muzeum)
 q 19. 12. – společné předvánoční dopoledne v tělocvičně ZŠ Zbraslav.  

 Děti představily svůj vánoční program a muzikál Mrazík kamarádům  
 v základní škole. Děti měly možnost být tanečníky, ale i diváky, protože  
 své umění jim předvedli i žáci I.stupně ZŠ.

 q Společné vánoční setkání se konalo podruhé a pro děti mateřské školy,  
 bylo završením předvánočního času v MŠ

 q 16. 1. – za plnění aktivit od začátku školního roku čekal děti výlet do Šaškárny  
 v Brně (dopoledne plné pohybu)

 q 5. 2. – screeningové vyšetření zraku u dětí v mateřské škole (dle zájmu rodičů)
 q od 6. 2. – karnevalový rej 
 q 11. 2. – pod dozorem zkušených trenérů brněnské Komety a lektorek bruslení 

 si užily děti bruslení na ledě v DRFG Aréně. Využili jsme projektu Komety 
 s názvem Bruslička, jehož cílem je oslovení i těch nejmenších dětí a přivést 
 je ke sportu zábavnou formou. Děti tak možnost prohlédnout si halu  
 a vyzkoušet si led, který pravidelně „zahřívají“ extraligoví hokejisté. I to je 
 jistě pro děti motivací naučit sebruslit v místě, kde Kometa pravidelně bojuje 
 o medaile. S hráči „A“ mužstva se opět setkáme na EKO dni s Kometou 
 (termín zatím neznáme)

 q 20. 2. – výlet do Divadla Radost na představení „Tři čuníci nezbedníci“
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 q 7. 11. – edukační program ve Středisku ekologické výchovy Hlídka v parku 
 na Špilberku. Interaktivní program navazoval na třídní projekt „Zimní spáči“

 q 6. 12. – příchod Mikuláše s andělem a čertem. Děti za nadílku poděkovaly 
 svým „čertovským“ vystoupením. Do tance a zpěvu se srdnatě pustily  
 s vervou sobě vlastní, i když… čertovi tančily z uctivé vzdálenosti.  
 Děkujeme paní Barboře Zlámalové, panu Miloši Zlámalovi a panu Martinu 
 Žákovi za ochotu a čas, který dětem věnovali. 

 q 7. 12. – tradiční vypouštění balónků s přáníčky Ježíškovi. Dětmi netrpělivě 
 očekávaná zahradní párty, spojená s jejich „čertovským“ programem  
 s názvem „Když nemůžeš, tak přidej víc“. Opět jsme se všichni sešli na školní 
 zahradě a prožili příjemné odpoledne. Byli jsme rádi, že pozvání přijaly  
 i děti, které od září navštěvují 1.třídu. 

 q 13. 12. – vánoční besídka v kulturním domě pro rodiče, prarodiče a všechny, 
 kdo chtějí prožít sváteční podvečer naplněný dětskými hlásky a tancem.  
 V tomto roce se k našim dětem přidali i žáci ZUŠ se svým hudebním  
 vystoupením. 

 q 14. 12. – napětí dětí, zda Ježíšek splní jejich „školková“ přání vyvrcholil  
 v tento den. Po přečtení dopisu od Ježíška se děti vydaly na vycházku po 
 vesnici a plnily úkoly, o které byly Ježíškem požádány. Odměnou jim byl  
 zářící stromeček ve třídě, který obklopovaly dárky nejrůznějších velikostí. 
 Některá dětská přání byla splněna a některá čekala na splnění pod  
 stromečkem v rodině. 
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Projekt dobrovolně podporovala řada známých osobností – Karel Gott, Eva Sam-
ková, Jiřina Bohdalová, Tomáš Klus, Lucie Bílá, Jiří Bartoška, Ewa Farna a další.
Přes 14 000 seniorů mělo před rokem o dost hezčí Vánoce. Plné překvapení  
a údivu. Pro mnohé z nich to byl totiž první dárek po letech.
 O dědečky a babičky tady jde především. A je úplně jedno, zda jsou v domově, 
v nemocnici, nebo se o ně stará pečovatelská služba.

Advent 2018 a možnost zapojit se s dětmi mateřských  
a základních škol
Martin a tým Ježíškových vnoučat z Českého rozhlasu, rozhodli, že tentokrát se 
mohou do projektu zapojit i děti a udělat seniorům radost. Potřebují vánoční přání 
pro babičky a dědečky od dětí. Nejlépe dětmi vlastnoručně namalovaná. 
 Do tohodle projektu jsme se se staršími dětmi pustili s chutí :). Děti vyrobily 
vánoční přáníčka, nalepily dovnitř básničku, kterou se učily na vánoční besídku, 
podepsaly se a napsaly, z jaké mateřské školy seniorům přáníčko posílají. Poté, už 
zbývala poslední věc, napsat, kam přáníčka poslat a jít je hodit do poštovní 
schránky. Děti se tímto naučily, že i maličkosti můžou někomu udělat radost  
i když nevíme, ke kterým seniorům, se přáníčka dostanou.
 Děti si znovu připomněly, že něco dávat, je stejně příjemné jako dostávat.

Denisa Crlíková

Třída Motýlků
Akce v 1. pololetí

 q 21. 9. – Seznamovací párty na školní zahradě – děti se představily rodičům, 
 prarodičům a známým tanečním vystoupením. Donesli spoustu dobrot  
 a vzájemně se seznámili a pobavili.

 q 5. 10. – Výlet do Čarodějnického dvora v Biskoupkách, kde si děti prohlédly 
 domácí i cizokrajná zvířátka.Donesly jim z domu nasušené pečivo,ovoce  
 a zeleninu a mohli si je nakrmit.

 q 26. 10 – Divadelní představení „Včelí medvídci zpívají“ v podání divadla 
 Věž. Toto divadlo se uskutečnilo v MŠ v rámci dvouměsíčního projektu  
 „Se včelími medvídky objevujeme svět“ pro lepší adaptaci dětí.  
 Na představení jsme pozvaly i děti z Mateřské školy v Újezdě u Rosic.

 q 1. 11. – Výlet do Brna na ekologický program „Jak si král Kaštánek zasloužil 
 princeznu Duběnku“ v parku Špilberk. Děti se hravou formou seznámily  
 s podzimními změnami přírody,pracovaly s přírodninami a plnily úkoly.

 q 6. 12. – Návštěva Mikuláše v MŠ. Děti zazpívaly písničky, přednesly básničku, 
 zatancovaly a dostaly odměnu v podobě sladkého balíčku.

 q 7. 12. – Vypouštění balónků s přáním Ježíkovi na školní zahradě.  

 q 9. 4. a 16. 4. – proběhne ve školce malovaní triček s výtvarnicí paní  
 Matouškovou

 q 15. 4. – focení dětí 
 q 24. 4. – exkurze na letiště v Brně Tuřanech
 q 29. 4. – začíná předplavecká výuka pro přihlášené děti v plavecké škole 

 Laguna Třebíč
 q 2. 5. – vyvrcholení třídního projektu o dopravě a bezpečnosti dětí v silničním 

 provozu – dopravní hřiště před KD (hrazeno zřizovatelem)
 q 10. 5. – vystoupení dětí v KD – Den matek
 q 11. 5. – zápis dětí do MŠ (sobota)
 q 24. 5. – „Piškotéka“ – zahradní párty pro rodiny
 q 14. 6. – slavnostní rozloučení s předškoláky na školní zahradě 
 q 19. 6. – celodenní výlet – park Fábula

Den otevřených dveří bude v Mateřské škole Zbraslav v sobotu 
11. 5. 2019 od 14–16 hodin. 
Budete mít možnost prohlédnout si prostory mateřské školy, děti se mohou setkat 
s novými kamarády, rodiče si mohou vyzvednout formulář žádosti o předškolní 
vzdělávání v MŠ Zbraslav a vyplnit ho. Po ověření údajů na základě rodného listu 
dítěte, OP zákonného zástupce bude žádost-přihláška řádně zaevidována pod  
registračním číslem. 
 Pokud máte zájem o přijetí dítěte do MŠ Zbraslav, ale termín Vám nevyhovuje, 
 ozvěte se buď e-mailem na adresu ms-zbraslav@volny.cz nebo na tel. číslo 
 546 453 127. 

Mgr. Ivana Crlíková, ředitelka

Zapojení dětí z Mateřské školy Zbraslav do projektu:  
JEŽÍŠKOVA VNOUČATA.  
„Splňte vánoční přání lidem v domovech pro seniory. Je to na vás.”

O PROJEKTU:
Ježíškova vnoučata vznikla na podzim roku 2016. Novinářka Olga Štrejbarová si při 
jednom svém natáčení uvědomila, že opuštění lidé tvoří často až třetinu obyvatel 
domovů pro seniory. Vánoční dárek nedostali mnohdy roky a období svátků pro ně 
bylo spíš časem prázdnoty než radosti. Rozhodla se to změnit. Nápad byl na světě.
 V roce 2017 se do organizace Ježíškových vnoučat pustil Český rozhlas. 
Oslovil stovky domovů pro seniory, zdravotnických zařízení a pečovatelských 
služeb. O projektu odvysílal velkou informační kampaň a řadu reportáží. Poslu-
chači zareagovali fantasticky. To, co rozpoutali, nečekali ani největší optimisté.

24 HERALT
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q	 29. 4. – začíná kurz plavání  
 v Třebíči,který probíhá každé 
 pondělí až do konce školního 
 roku
q 16. 5. – Výlet do Pohádkové 
 vesničky v Podlesí
q 11. 6. – Výlet do Třebíče  
 do ekologického střediska 
 Chaloupky na program  
 „Bylinky od Márinky“, kde  
 se děti seznámí s různými  
 bylinkami.

Božena Burešová 

q 11. 2. – polodenní výlet Brick  
 by Brick Brno – Děti strávily 
 dopoledne v království Lega, 
 kde měly možnost stavět podle 
 vlastní fantazie i různě obtížných 

návodů. Menší děti postavily pejsky a starší děti se pustily do složitějších výrobků, 
např. letadlo, bagr, slon, raketa atd.Aby se děti protáhly, zahrály si i pohybové hry.

Denisa Smutná

DOMESTOS PRO ŠKOLY
Program Domestos pro školy a školky řeší hygienické návyky dětí po použití 
toalety mimo domov. Ty jsou ovlivněny jednak prostředím školních toalet, ale 
také základními hygienickými návyky dětí.
 Již 5 let značka Domestos investuje do postupných rekonstrukcí toalet v čes-
kých a slovenských školách a školkách. 
 Prozatím se pro školáky a předškoláky podařilo kompletně zrekonstruovat 
školní toalety v 75 školách, ve kterých jsme i my. 

Minulý rok se nám podařilo vyhrát 1. místo, za které děkujeme především 
Vám, kteří hlasovali a posílali účtenky, díky tomu si třída mladších dětí užívá 
novou umývárnu a toalety. Tento školní rok, jsme se zapojili znovu a děti 
plnily následující aktivity:

1. aktivita – Lovecký lístek – Pomáhá dětem osvojit si základní hygienické ná-
vyky hrou na Lovce bakterií – V první aktivitě si děti vyrobily Lovecký lístek. 
Zanášely si každý úspěšný lov bakterií, ve školce. To znamená každé spláchnutí  

 Na již tradiční každoroční akci děti s rodiči vypustily balónky se svými  
 přáníčky Ježíkovi a pak se představily s krátkým tanečním vystoupením.

 q 13. 12. – Vánoční besídka v kulturním domě,na které děti vystoupily  
 s vánočním programem. Po skončení akce se konalo vánoční posezení  
 ve třídách MŠ s ochutnávkou vánočního cukroví.

 q 17. 12. – Rozbalování dárečků od Ježíška u vánočního stromečku ve třídě. 
 Obě třídy se opět zapojily do soutěže „Domestos pro školy“ a do celoročního 
 projektu „Svět nekončí za vrátky,cvičíme se zvířátky“.

Akce ve 2. pololetí
V polovině měsíce února proběhl ve třídě „Karnevalový týden“ – děti chodily  
v karnevalových kostýmech, plnily různé úkoly,tancovaly a užily si spoustu legra-
ce a zábavy.

 q 11. 2. –Výlet do Brna do lego centra „Brick by brick“
 q 20. 2. – Divadlení představení „Tři čuníci nezbedníci“ v divadle Radost v Brně.
 q Děti se zapojily do soutěže o zdravotní papučky pro celou třídu „Barefoot  

 botky“– kde musely ze svých obkreslených nožiček vytvořit výtvarnou koláž 
 Bohužel se neumístily na prvních místech,ale snaha se cení a děkujeme 
 všem,kdo nám pomáhal při hlasování.

 q 9. 4. a 16. 4. – proběhne v MŠ malování triček,kde si děti s pomocí paní 
 malířky vytvoří své originální tričko.

 q 24. 4. – exkurze na letiště v Brně
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Za plnění úkolů a sběr získávají školy body, které si pak mohou ve speciálním 
internetovém katalogu vyměnit za různé odměny, charakteru výtvarných či spor-
tovních potřeb, her, nebo školních pomůcek.

Do projektu již 3. rokem je zapojena třída starších dětí – Sovičky.
V tomto školním roce děti plnily následující úkoly: 
1. úkol – Pojďte udělat skvělou reklamu na třídění baterek a elektra! Děti se do 
úkolu pustily bez váhání a splněním zíkaly 250 bodů.
2. úkol – Vytvořte BATERKOŽROUTA – originální sběrnou nádobu na použité 
baterie. I za tento úkol získaly děti 250 bodů.
3. úkol – S rýmy jsou šprýmy, aneb příběhy vysloužilého elektra – úkolem dětí 
bylo nakreslit obrázek nebo vytvořit leporelo s příběhem. Děti si vymyslely příběh 
„O vysavači“. Vytvořená leporela jsme nafotily na umístily na web organizátora 
soutěže. Uzávěrka na splnění úkolu je 31. 3. 
 Plnění úkolů v rámci projektu Recyklohraní obohacuje environmentální 
vzdělávání v naší mateřské škole. Doplňuje celoroční třídní vzdělávací projekt 
„Kam se ztratila voňavá rosa“, který je zaměřený na budování vztahu k pří-
rodě a na třídění odpadu. Získané znalosti a dovednosti děti uplatňují na 
EKO dni s Kometou, které se v posledních čtyřech letech účastníme. Jde  
o edukativné-ekologický program pod záštitou Města Brna, Jihomoravského 
kraje a Lesů města Brna. Minulého ročníku, který se konal 6. 6. 2018 v Brně  
v okolí Antroposu a Kohoutovicích se zúčastnilo přes 900 dětí z mateřských  
a základních škol JmK. Dětem a žákům se podařilo vytřídit téměř tři tuny na-
sbíraného odpadu. Třída dětí Soviček měla za úkol vyčistit od odpadků část lesa  
v Brně Kohoutovicích v oblasti Myslivny. Děti doprovázeli hráči „A“ týmu Ko-
mety Brno, lesník a voják Univerzity obrany. Děti tak měly možnost osahat pohár 
vítězů Tipsport extraligy, vyfotit se s pohárem i hráčem Tomášem Malcem. Akce 
dětem nabízí i možnost seznámit se s prací záchranných složek. 

Mgr. Ivana Crlíková

FK Zbraslav, z. s. 

Sezóna 2017/2018
Jarní část soutěže byla bojem FC Slovan Brno a FK Zbraslav o 1. místo v tabulce 
a tudíž postup do vyšší třídy. V koutku duše naši hoši doufali v postup, souboj se 
Slovanem byl více jak vyrovnaný, nakonec to byl Slovan, který o pouhý bod vítěz-
ství v 1. B uhájil. O vyrovnanosti svědčí i statistika, Zbraslav si připsala celkem 17 
vítězných utkání, 8 remíz a jej jedinou prohru v Tuřanech. Škoda domácích remíz 
se Slovanem Brno, Tuřany a Kohoutovicemi. Nutno ale podotknout, že se jednalo 

a umytí rukou podle návodu. Za určitý počet úspěšných lovů získávají děti 
hodnosti, které si samy v lístku vybarvují. Cílem je samozřejmě dosáhnout co 
nejvyšší hodnosti, takže děti byly motivované mýt si ruce pravidelně a pořádně.
 2. aktivita – Bojový plán – Děti si v menších skupinkách vytvořily plán lovu, 
který pak zavěsily nad umyvadla ve školce. Cílem bylo, aby měly všechny děti 
neustále na očích správný postup mytí rukou. Společně s plánem vznikla další 
výzdoba – prchající bakterie, které děti nalepily v okolí umyvadla.
 3. aktivita – Šíření bakterií – Děti si vyzkoušely, jak snadno se bakterie šíří 
mezi lidmi. Jedno z dětí si posypalo ruce moukou nebo třpytkami a při pohybu po 
třídě se s ostatními zdraví podáním ruky. Může se i dotknout kliky, vodovodního 
kohoutku nebo dalších věcí, na které sahají všichni. Po chvíli se děti podívají, 
kolik mouky nebo třpytek na rukou mají. Hravou formou si tím ozkoušely, jak 
snadno se bakterie šíří a jak je důležité, aby si myli ruce všichni v kolektivu.
 4. aktvita – Odznak lovců bakterií – Děti si vyrobily jednoduchou papírovou 
medaili za zásluhy v boji proti bakteriím. Můžou si ji připnout, nebo ještě lépe 
někde vystavit. Tak, aby jim připomínala jejich úspěchy a motivovala je k dalšímu 
mytí.
 TENTO ROK SE ŠKOLKA UMÍSTILA NA 4. MÍSTĚ. Výhra bude použita 
na rekonstrukci šatny starších dětí a přilehlé chodby. 
 Děkujeme všem, kteří své hlasy poslali dětem za splněné úkoly a nákupem 
výrobků značky Domestos pomohli navýšit bodové konto naší mateřské školy.

Denisa Crlíková

RECYKLOHRANNÍ ANEB UKLIĎME SI SVĚT
Recyklohraní je školní recyklační program pod záštitou MŠMT České republiky, 
jehož cílem je prohloubit znalosti žáků v oblasti třídění a recyklace odpadů  
a umožnit jim osobní zkušenost se zpětným odběrem baterií a použitých drobných 
elektrozařízení.
 Cílem projektu je prohloubit znalost žáků a studentů v oblasti třídění a recyk-
lace odpadů a umožnit jim osobní zkušenost se zpětným odběrem baterií a použi-
tých drobných elektrozařízení.
Projekt je určen všem MŠ, ZŠ i SŠ v České republice a účast v něm je zcela bez-
platná. Zdarma je i dodání sběrných nádoby na použité baterie a také následný 
odvoz po jejich naplnění.
Recyklohraní rozvíjí vztah dětí k životnímu prostředí formou tematických her, 
praktických činností, kvízů a menších projektů, ale také přímou účastí dětí na sbě-
ru použitých baterií a vysloužilého drobného elektrozařízení.
 Tento rok jsme se se staršími dětmi zapojili do projektu recyklohranní. Děti 
sbírají body tím, že donáší vybité baterie. Sběrnou nádobu máme ve vstupu do 
MŠ. Dále můžou děti body získávat úkoly. 
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v rámci kraje se uvolnilo jedno místo v 1. A třídě pro nejlepší mužstvo na 2. místě 
v 1. B třídách. Taková nabídka se samozřejmě neodmítá, takže krátce před rozlo-
sováním krajských soutěží byl již FK Zbraslav zařazen do osudí 1. A třídy.

Krajský pohár
Ve 2. předkole jelo mužstvo FK do Veverské Bitýšky, kde porazilo nebezpečné 
domácí 4:2. V 1. kole hostilo doma A–mužstvo AFK Tišnov a vybojovalo si po-
stup po vítězství 3:0. Ve 2. kole svedli hoši vyrovnaný souboj s mužstvem Boso-
noh, kterému podlehli až v penaltovém rozstřelu 7:8.

Vlastní sezónu začalo A–mužstvo v Příměticích, kdy po neuvěřitelné kanonádě 
prohrálo 6:4, také díky domu, že náš brankář dochytal utkání se zraněnou rukou. 
V dalších zápasech 1. A třídy skupiny A se střídali slabší i silnější soupeři (Rajhra-
dice a Líšeň B, kteří aspirují na postup do vyšší třídy) a tomu odpovídá i umístění 
ve středu tabulky po podzimních kolech. 8. místo a skóre 22:26 s 15 body při 
odehraných utkáních – 4 výhrách, 3 remízách a 6 prohrách není vůbec špatné pro 
nováčka 1. A třídy. Škoda jenom prohraného utkání doma s Miroslaví 3:4. Nej-
lepší střelec mužstva na podzim byl Adam Kožíšek se 4 góly.
 Po zimní přestávce, absolvování soustředění a sehrání přípravných utkání by 
mělo být mužstvo dobře připraveno na zahájení jarní sezóny. Jak říkají samotní 
hráči, chtěli by pokračovat ve fotbale, který je do soutěže 1. A dostal. Fotbal 
založený na útočné hře a střílení spousty branek, kterými budou bavit diváky, 

o kvalitní mužstva z čela tabulky.Slovan Brno sice zvítězil v 19 utkáních, 3 skon-
čila remízou, ale 4x prohrál. FK Zbraslav překonal střelecký rekord soutěže se 
skóre 87:24. Mikulovice, Pohořelice a Jevišovice obdrželi 7 gólů, Hevlín dokonce 
gólů 9. Nejlepší střelec týmu byl Martin Sítař, který soupeřům vstřelil 26 gólů.  
O tom, že kvalitní fotbal táhne i diváky do areálu na Březině svědčí návštěvnost 
domácích utkání za celou sezónu – celkem 1739 diváků, což je průměrně 134 
diváků na zápas. Největší domácí návštěvnost, 250 diváků, byla na utkání se 
Slovanem Brno a Blížkovicemi. Za předvedený výkon a krásné druhé místo patří 
mužstvu i trenérům velký dík. Určitě by se v 1. A třídě neztratili. Velký dík patří 
také všem fanouškům, kteří mužstvo doma i venku podporovali a hnali mužstvo  
za vítězstvím v každém utkání.
 Trochu ve stínu A–mužstva zůstává naše B–mužstvo, hrající III.třídu okresu 
Brno-venkov. Stále ale platí, že toto mužstvo je platnou rezervou pro A–mužstvo. 
Výsledky „Benfiky“ závisely také na počtu hráčů, kteří se trenérovi Václavu Vej-
vodovi sešli před utkáním. Nakonec mužstvo skončilo na 10. místě s 32 body  
a skóre 49:65. Na celkovém počtu bodů se podílelo mužstvo 10 výhrami, 2 neroz-
hodnými výsledky a 14 prohrami. Při podrobnějším pohledu na tabulku III. třídy 
je vidět, že mezi 10. a 5. místem je rozdíl pouhých 3 bodů.
 Mladší žáci, kteří hráli pod hlavičkou „Kahan/FK Zbraslav“ se umístili cel-
kově na pěkném 5. místě,když získali 23 bodů při skóre 53:56. Pro příští sezónu 
bude vedení FK přihlašovalo do soutěže jen vlastní tým.
 Protože Okresní fotbalový svaz Brno-venkov neuvádí pro uplynulou sezónu 
ani tabulky ani statistiky starších a mladších přípravek, omlouvám se touto cestou 
našim malým nadějím, že neuvádíme výsledky jejich zajímavých zápasů. Jestliže 
bereme přípravky jako zárodek fotbalové budoucnosti FK Zbraslav, musíme se  
i informovanosti více věnovat. 

Sezóna 2018/2019
K datu 1. června 2018 byla podepsána darovací smlouva mezi FK Zbraslav a Obcí 
Zbraslav, na základě které FK Zbraslav daruje Obci budovu kabin a objekt skladu, 
včetně inženýrských sítí a venkovních úprav. Valná hromada FK schválila tuto 
darovací smlouvu dne 16. února 2018 a zastupitelstvo Obce Zbraslav schválilo 
tuto darovací smlouvu dne 20. dubna 2018. Pro zabezpečení další činnosti spolku 
FK Zbraslav byla následně uzavřena mezi Obcí Zbraslav a FK Smlouva o nájmu 
na dobu 20 let, tedy do 31. 12. 2038.
 Pro sezónu 2018/2019 přihlásilo vedení FK do soutěží celkem 6 mužstev. A–muž-
stvo do krajských soutěží 1. A třídy, B–mužstvo do III. třídy okresu Brno-venkov, 
starší žáky a mladší žáky do okresního přeboru a starší a mladší přípravku do III. třídy.
 Jako splněný sen a odměna za vynikající výsledky v 1. B třídě přišla nabídka 
krajského svazu možnost postupu do 1. A třídy. V důsledku několika přesunů  
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se můžeme dozvědět, že ve starší přípravce byl nejlepší střelec Štěpán Kroutil s 8 góly 
a mladší přípravka má kanonýra Matěje Maštalíře, který soupeřům nastřílel 17 gólů.

Silvestrovský fotbálek
Rozloučení s úspěšným fotbalovým 
rokem 2018 bylo oslaveno již tradič-
ním silvestrovským fotbálkem.

Nejlepší sportovci Brno-ven-
kova v roce 2018
V této anketě dosáhli zástupci FK vý-
razného úspěchu. V mužstvech dospě-
lých obsadilo A–mužstvo 2. místo a v 
kategorii trenér roku byl Radek Chme-
líček taktéž druhý. Blahopřejeme !

Kulturní akce
Nejdůležitější kulturní akci je vždy 
sportovní ples,který se uskutečnil  
23. února 2019. K tanci a poslechu 

ale především také sebe. Věřím, že vytčený cíl se hráčům A–mužstva splní a že 
i v další sezóně budeme ve sportovním areálu na Březině hostit mužstva krajské 
soutěže 1. A třídy.
 B–mužstvo skončilo na podzim na slušném 7. místě se skórem 26:30 a 19 
body, při 6 výhrách, jedné remíze a 6 prohrách. Umístění v tabulce odpovídá před-
vedeným výkonům, i když má mužstvo na víc. Nejlepší střelec mužstva byl Jan 
Kožnar s 5 góly. Do B–mužstva budou postupně zařazováni dorostenci, kteří 
hostovali v Čechii Zastávka. Jedná se o Ladislava Mohelského, Tomáše Březinu, 
Davida Košíra a Dmytro Zgoba. S ukončením podzimní části soutěže ukončil svo-
ji dlouhodobou spolupráci se zbraslavským fotbalem trenér Václav Vejvoda. Vaš-
ku, mnoho díků za tvůj přínos pro úspěchy našich mužstev a úžasné fotbalové 
srdce, se kterým jsi vždy vyburcoval kluky k optimálnímu výkonu.
 Nesnadnou úlohu má trenérka Martina Fojtová s nově sestaveným mužstvem 
starších žáků. Starší žáci ve své kategorii vlastně začínají, protože již odrostli 
mladší kategorii. Proto jsou i fyzicky méně zdatnější oproti ostatním mužstvům ve 
stejné třídě okresního přeboru. Po skončení podzimní části soutěže jsou na 11.
místě v tabulce s 1 bodem a skórem 7:88, při jedné remíze a 9 prohrách. Nejlepším 
střelcem mužstva je Jakub Modl se 3 góly.
 Mladší žáci se v rámci okresního přeboru určitě neztratili.Po podzimní části 
soutěže se umístili na 7. místě s 15 body a skórem 35:29 při 5 výhrách a 5 pro-
hrách. Nejlepším střelcem mladších žáků byl Petr Bureš s 10 góly.
 U přípravek se stále neuvádí tabulky,ale alespoň jsou k dispozici statistiky. Z nich 
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Brigádnická činnost
Na jaře a na podzim roku 2018 sesbírali členové FK v obci celkem 16.320 kg že-
leza a oceli. Získané finanční prostředky jsou použity na provoz dvou dospělých  

tentokrát vedle Malé Doubravěnky stála na pódiu kulturního domu hudba Melody 
Music. K příjemné náladě přispěla taneční kreace dívčích souborů,bohatá tombola  
a zajištěné občerstvení. To vše přispělo ke spokojenosti všech návštěvníků.
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 K prvnímu lednu 2018 bylo v družstvu starších žáků šest členů. Družstvo 
starších žáků se zúčastnilo „přátelských“ závodů, Uzlovačky v Těšanech, závodů 
v Újezdě u Rosic, nočních závodů v Nových Bránicích a Mikulášského závodu  
v Těšanech. V závěrečném závodu hry Plamen 2017/2018se umístili na celkovém 
7. místě ze 14 družstev. Nový soutěžní rok 2018/2019 byl otevřenříjnovými závo-
dyv Hostěnicích, kde se umístili na 5. místě z 30 družstev. Pomáhali při pořádání 
kulturních akcí (např. hasičský ples, karneval, pouť), účastnili se brigád na úklidu 
hasičky a jarního sběru elektroodpadu. Připravili animační program pro příměst-
ský tábor a v červnu organizovali sportovní odpoledne, do kterého se zapojilo 
celkem 46 závodníků.
 Na jaře přešli ze žáků do kategorie dorostu čtyři členové. Protože nebylo možné 
složit celé družstvo, zúčastnili se okresního kola v požárním sportu jednotlivců, kte-
ré se konalo v Hrušovanech u Brna. Nejlépe si počínala Lucka Holubíková, která 
vyhrála všechny disciplíny a z 1. místa suverénně postoupila do krajského kola. Ema 
Sedmíková dosáhla velmi pěkného času v disciplíně 100 m překážek. Kluci před-
vedli také pěkné výkony. Standa Pirochta skončil na 2. místě, Tomáš Nekuda na  
3.místě. Oba postoupili do krajského kola, které se uskutečnilo na stadionu VUT  
v Brně. Od prázdnin se dorost rozšířil o další tři členy a vzniklo družstvo pro požární 
útok, které se zúčastnilo pěti závodů Žďárské ligy v kategorii Junioři, kde v Opone-
šicích vybojovali 3. místo. Na podzimním branném závodě se umístili na 2. místě.
 Družstvo žen a mužů se zúčastnilo tradičně obvodního kola HO Rosice, které 
se konalo v sousedním Újezdě. Obě družstva, v současné době již veteránů, jsme 
museli posílit o dorostence a vyplatilo se. Ženy po suverénním výkonu potřetí  
v řadě zvítězily, celkově už vyhrály 9krát. Muži v improvizované sestavě předved-
li slušný výkon a i pro ně to bylo třetí prvenství v řadě a celkový sedmý zápis na 
putovní „kýbl“.Muži se zúčastnili také pohárové soutěže ve Střelicích. 
 Zásahová jednotka mající 14 členů zasahovala u šesti mimořádných událostí:

 q 22. 3. 2018 Požár truhlářské dílny (Zbraslav, ulice Školní), plameny zničily 
 hospodářské stavení, škoda vyčíslena na 800 tis. Kč 

 q 30. 5. 2018 Dopravní nehoda (Újezd, směr Hluboké), úklid vozovky od oleje 
 za použití sorbentu

 q 26. 7. 2018 Technická pomoc (Újezd u Rosic), spadený strom na vozovku 
 q 6. 8. 2018 Požár (Zbraslav Březina), požár pole, strniště cca 50x100m
 q 9. 8. 2018 Požár (Zastávka u Brna), požár suché trávy
 q 21. 11. 2018 Technická pomoc (směr Velká Bíteš), spadený strom na vozovku

Nedílnou součástí aktivit SDH je také podpora kulturního života v obci. Jako kaž-
dý rok jsme začali tradičním, tento rok jubilejním 40.hasičským plesem a dětským 
karnevalem. Chvíli na to následoval mariášový turnaj, organizace zábavy u hasič-
ky se sportovním dnem pro děti azábava pouťová. Hasiči podpořili svou účastí 
průvod s krojovanými při oslavách Božího těla a slavnostní průvod u příležitosti 

a čtyř mládežnických družstev. V areálu na Březině byla dokončena přístavba 
udírny, v objektu kabin byla zrušena technická místnost a uvolněné prostory byly 
napojeny na kabinu A–mužstva, zároveň byla ve všech kabinách provedena re-
konstrukce podlahových krytin. Tyto práce zajistili členové FK svépomocí se sou-
hlasem vedení obce Zbraslav.

Ing. Petr Woletz

SDH ZBRASLAV

Zpráva o činnosti SDH Zbraslav za rok 2018

V roce 2019 má Sbor dobrovolných hasičů tři sportovní družstva: družstvo mlad-
ších žáků (6–10 let) 10 členů, družstvo starších žáků (10–15 let) 10 členů, družstvo 
dorostu (15–18 let) 9 členů. Dětem se věnuje pět vedoucích, trénuje se jednou 
týdně v tělocvičně nebo na hřišti na Březině. 
 Družstvo mladších žáků se v roce 2018 zúčastnilo Uzlovačky, soutěžev 
požárním útoku a štafetách v Újezdě, kde získalo3.místo. Na soutěži Plamen  
v Přísnoticích bylo obsazeno 4. místo, účast na noční soutěži v NovýchBránicích 
neklasifikována. Na podzimním branném závodě v Hostěnicíchsoutěžila tři druž-
stva mladších žáků – umístění 6., 19. a 25. místo.
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ve svém volném čase je nutno je pochválit. O to víc nás mrzí problémy, se který-
mi se opakovaně setkáváme. Dochází k poškozování upravené sjezdové dráhy 
terénním vozidlem nebo čtyřkolkou. Následná úprava takto rozježděné sjez-
dovky je finančně nákladná a při místních nepříznivých sněhových podmínkách 
někdy i nemožná. Toto se stalo jak loni, kdy byla poškozena připravená sjez-
dovka na obou svazích takovým způsobem, že provoz nemohl být zahájen.  
V letošní sezoně byly pro změnu poškozeny ochranné prvky vleku a následně 
byl svah opět rozježděn. TJ Lyžování Zbraslav apeluje na ty, kteří se tohoto 
vandalismu dopouštějí, aby si uvědomili, že nesou, kromě jiných škod, i svůj díl 
viny na nemožnosti využití lyžařského areálu ve Zbraslavi pro mládež a mladé 
rodiny s dětmi z naší obce i okolí. To nás mrzí nejvíce. Doufáme, že v následu-
jící sezoně budou sněhové podmínky tak dobré, abychom mohli pro příznivce 
lyžování ze Zbraslavi a širokého okolí vlek opět provozovat, a zároveň již nebu-
de docházet k výše popsaným nepřístojnostem. 

Výbor TJ Lyžování

Český svaz včelařů, z.s., 
základní organizace Zbraslav

Sídlo: Zemědělská 154, 664 84 Zbraslav
IČ: 704 16 281, číslo účtu ZO: 2500194429 / 2010

Stav včelařské základny k 17. únoru 2019.
Základní organizace ČSV ve Zbraslavi má 44 řádných členů a 3 neorganizované 
členy, kteří se starají o 394 včelstev. Dále má ještě 8 registrovaných členů, kteří 
jsou z jiných základních organizací v okolí, ale mají svá včelstva na území naší 
organizace. Tito registrovaní včelaři mají celkem 151 včelstev. 
 Naše ZO ve Zbraslavi sdružuje včelaře (řádné členy, neorganizované členy a re- 
gistrované členy), kteří chovají svá včelstva na území celkem devíti obcí. Viz níže.

V katastru obce Zbraslav je 29 včelařů se 221 včelstvy.
V katastru obce Újezd u Rosic je 10 včelařů se 87 včelstvy.
V katastru obce Stanoviště je 6 včelařů se 39 včelstvy.
V katastru obce Zálesná Zhoř jsou 3 včelaři se 113 včelstvy.
V katastru obce Příbram na Moravě je 5 včelařů se 41 včelstvy.
V katastru obce Zastávka jsou 2 včelaři se 13 včelstvy.
V katastru obce Babice je 1 včelař se 27 včelstvy.
V katastru obce Zbýšov je 1 včelař zatím bez včelstev.
V katastru obce Biskoupky je 1 včelař se 4 včelstvy.

oslav 100. výročí vzniku republiky.V restauraci U Králů proběhly cestovatelské 
besedy s Honzou Vlasákem na téma „Přes Moskvu až do Uzbekistánu“ a Markem 
Šalandou „Předsvatební česko-slovenská cesta na kole z Turecka přes Sýrii, Jor-
dánsko a Palestinu do Izraele“. 
 Děkujeme všem, kteří pracují s dětmi a věnují jim svůj čas. Družstvům děkuje-
me za reprezentaci, odpovědný přístup k přípravě i závodům. Poděkování patří  
i všem ostatním, kteří nás v naší činnosti jakkoli podporují.

Za SDH Zbraslav Horníčková, Blažková, Franklová, Kupská, Krutiš, Sedmík

TJ Lyžování Zbraslav z.s.

Stejně jako před rokem v sezoně 2017–2018, tak i v letošní sezoně 2018–2019, se 
nám kvůli nepříznivým sněhovým podmínkám nepodařilo provozovat lyžařský 
vlek. Byli jsme jako každoročně nazahájení provozu připraveni. Zůstaly nám 
jenom vzpomínky na dobu od 13. 1. 2017 do 5. 2. 2017, kdy se po několika letech 
podařilo provozovat vlek po čtyři víkendy. V tomto období jsme zajistili i lyžařský 
kurz žáků ZŠ Zbraslav.Návštěvníky v našem areálu jsou převážně mladé rodiny  
s dětmi, které se na našem „kopečku“ učí lyžovat. Členové obsluhy vleku zajišťují 
provoz tak, aby se u nás lyžaři cítili bezpečně a aby byli spokojeni. Za jejich práci 
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Centrum volného času ZUBR  
a Římskokatolická farnost

KŘESADLO

Možná bez většího povšimnutí proběhla médii zpráva, že loňskou cenu Křesadlo, 
kterou uděluje Jihomoravský kraj dobrovolníkům, získala v kategorii lidská práva 
Hanka Strašáková ml. s Ondřejem Zemanem. Na tento velký úspěch pro bývalou 
Zbraslavačku Hanku jsem se její držitelky zeptal:

Hani, ty ses stala laureátkou ceny Křesadlo, co je to za cenu a kdo jí uděluje?
Je to cena pro dobrovolníky z různých oblastí. Jejím mottem je „I obyčejní lidé 
mohou dělat neobyčejné věci“ a v Brně se uděluje pro všechny nominované  
z Jihomoravského kraje. Zde je to druhý ročník, organizuje ji Maltézská pomoc 
společně s městem Brnem a krajem.

Za co jsi tuto cenu dostala právě ty.
Byla jsem nominovaná v kategorii Lidská práva za aktivity naší iniciativy, teď 
nově už dokonce spolku, Společně Brno (SB). Podařilo se mi přemluvit organizá-
tory a vzít k sobě ještě jednoho kolegu, takže jsme mohli náš čtyřčlenný tým repre-
zentovat aspoň v polovičním počtu. Vznikli jsme vloni na jaře a naší první akcí byl 

Seznam zvolených funkcionářů ZO ČSV Zbraslav u Brna, z. s.
Výbor:
1. Pelant Robert (předseda) 664 84 Zbraslav, Malinovského 273
2. Mgr. Macholán Miroslav (jednatel) 664 84 Zbraslav, Nová 390
3. Kroutil Ladislav (místopředseda) 664 84 Újezd u Rosic 118
4. Chupíková Vladimíra (účetní-pokladník) 664 84 Zbraslav, Komenského 170
5. Chupík Vítězslav (zdravotník) 664 84 Zbraslav, Komenského 170
6. Ing. Řehořka Pavel (referent pro osvětu a mládež) 664 84 Zbraslav,  
 Zemědělská 112
7. Maštalíř Luděk (člen) 664 84 Újezd u Rosic 6
8. Škop Ctirad (člen) 62 500 Brno 25, Sevastopolská 358/1
9. Nováček Filip (člen) 635 00 Brno 35, Rerychova 16

Složení kontrolní a revizní komise:
1. Hvězda Jaroslav (předseda) 664 84 Zbraslav, Husova 135
2. Ing. Matějka Karel (člen) 664 84 Zbraslav, Zemědělská 62
3. Matoušek František (člen) 664 84 Zbraslav, Malinovského 418

Včelařský důvěrník:
1. Maštalíř Luděk, (Újezd u Rosic)
2. Macholán Miroslav, (Zbraslav)
3. Chupík Vítězslav, (Zbraslav)
4. Pelant Robert, (Zbraslav)
5. Škop Ctirad, (Stanoviště, Zálesná Zhoř)

Kontakt na jednatele ZO ČSV Zbraslav, z.s.
Mgr. Miroslav Macholán, jednatel ZO ČSV Zbraslav 
664 84 Zbraslav, Nová 390
tel.: 606 294 132, e-mail: miroslav.macholan@tiscali.cz

Aktuální informace o akcích a termínech na webu naší ZO (Ing. Řehořka Pavel)
http://zo-csv-zbraslav.webnode.cz

Za výbor ZO ČSV jednatel Macholán Miroslav
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naštvalo. Jak říkáš, bylo to den po vyjadřování důvěře vládě, ke které měli pomoci 
komunisté. A taky se tak stalo. Před Poslaneckou sněmovnou jsme stáli asi šestnáct 
hodin do dvou ráno. Nálada byla mizerná, a proto mě úplně nepotěšilo, když jsem 
druhý den ráno po probuzení viděla reportáže v televizích a články na internetu  
o tom, „jak Hanka ze svého auta rozdává peníze demonstrantům“. Pan poslanec 
Růžička navíc celé své tvrzení opřel o intuici, jak sám řekl. Mělo to celkem fatální 
následky pro celorepublikovou členskou základnu, hodně lidí nás opustilo.  
Je těžké to slyšet hlavně tehdy, když všechny akce platíme ze svých prostředků 
nebo drobných darů a kvůli transparentnosti si dáváme pozor, abychom nepřijali 
peníze od nějaké politické strany. Pak toto tvrzní převzal i sám premiér a začal nás 
osočovat z podplácení. Když jsem se ho třeba i osobně ptala, jestli se omluví a jak 
má tato tvrzení podepřená, odkázal pouze na svého poslance a nedokázal odpově-
dět na otázky. Je mi z toho trochu smutno.

A půjčiš mi?
Su švorc. Zrovna jsme musela zaplatit za pronájem náměstí :)

Čím je pro tebe cena Křesadlo?
Protože jsme získali nejen cenu poroty, ale také cenu veřejnosti, tedy celkové ví-
tězství v Křesadle, je to pro nás určitým znamením, jakým směrem se chce 
společnost vyvíjet. Je to pro nás závazkem v dalším pokračování, povzbuzením,  
a také odměnou nejen pro nás, ale pro všechny aktivní občany a ostatní iniciativy 
v republice. Jsem také ráda, že nás tato cena ukazuje v jiném světle, než jen  
„ty, kteří pořádají demonstrace na náměstích.“ A také můžete konečně vidět, že 
vše děláme nezištně a ve svém volném čase.

ZBÝŠOVSKÝ KOS ZAZPÍVAL ZBRASLAVSKÝM NÁŘEČÍM 
31. března se ve Zbýšově uskutečnily hned dvě pěvecké soutěže, Zbýšovský kos 
určený pro školáky a Zbýšovský superkos pro všechny starší.
 Za doprovodu dobře šlapající kapely zazpívalo 9 dětí a zaznělo i 9 čísel  
v kategorii dospělých. Porota v čele se slovutným Petrem Bende měla těžkou 
práci, protože výkony na pódiu byly opravdu uchvacující. Nakonec rozhodla, že 
mezi školáky získá 2. místo Anička Strašáková a 3. její bratr Vojta. Mezi dospě-
lými skončil třetí Radek Hakl ze Stnovišť, čili taky trochu náš, a senzační vítěz-
ství vybojovala Marie Šimečková ze Zbraslavi s písní Oceány původně od kape-
ly Hillsong. 

Ke svému úspěchu řekla:
Ze začátku jsem byla hodně nervózní, říkala jsem si, že na to pódium ani nevylezu. 

veřejný protest proti krokům vlády ČR bez důvěry a trestně stíhaného premiéra  
v demisi. 

Když se ohlédneš zpět, s čím jsi šla do té první akce? Co se ti honilo hlavou a bylo 
něco, co tě od toho odrazovalo?
Vlastně při úplně první akci ještě náš spolek neexistoval, šla jsem do toho sama  
s pomocí pár známých. Byla to celorepubliková studentská stávka Vyjdi ven, celé se 
to seběhlo neuvěřitelně rychle a vše probíhalo tak hladce, že vlastně dodnes nechá-
pu, jak to všechno mohlo klapnout. Viděla jsem na sociálních sítích událost z Prahy 
s výzvou, abychom tuhle studentskou stávku udělali ve všech městech po republice. 
Když jsem zjistila, že se v Brně žádná taková akce nepořádá, řekla jsem si, že by 
bylo fajn vyburcovat i brněnské studenty a udělat aspoň malé setkání na náměstí 
Svobody. Představovala jsem si tak maximálně sto lidí, desetiminutové setkání  
a megafon. No a nakonec to byla akce s podiem, ozvučením a následnou debatou  
v divadle. Zúčastnily se jí asi dvě tisícovky studentů, stovky pak před svými škola-
mi. Všechno se to seběhlo během asi tří dnů, takže se mi hlavou honilo jen, jestli to 
všechno nějak zvládneme zaplatit, jestli někdo vůbec přijde, co budu říkat všem těm 
médiím, která nás kontaktovala a že snad stihnu nějak dohnat ty zameškané hodiny 
v škole. Opravdu jsem se do toho pustila naplno, neviděla jsem doprava, doleva. 
Nejdůležitější pro mě bylo, že jsem opravdu souhlasila s celorepublikovým prohlá-
šením a se všemi body, za které jsme se jako studenti tenkrát mohli postavit. Proto 
nebyl důvod, aby mě něco odradilo. Byla jsem připravena říct svůj názor na danou 
politickou situaci veřejně. Jsem vděčná, že tuto možnost stále máme.
 Potom jsme se začali propojovat s celorepublikovými organizacemi, jako je 
třeba Milion chvilek nebo Společně to dáme! a to nás tak trochu zavazovalo  
k součinnosti. Také se nám nějakým způsobem podařilo vyburcovat velké množ-
ství lidí ke sledování politiky a ti od nás očekávali vyjadřování se ve veřejném 
prostoru a stali jsme se také hlavními organizátory akcí v Brně. Mně ta činnost 
naplňovala a pustila jsem se do ní naplno. Člověk by neřekl, kolik je to práce...  
Máš pravdu, s každou další akcí chuť rostla. Kdybychom za sebou neviděli žádné 
výsledky, nemělo by to cenu. Ale protože jsme s lidmi neustále komunikovali  
s veřejností, dělali jsme věci, které nás baví a dělali je tak trochu po svém (místo 
celorepublikové demonstrace jsme radši uspořádali koncert pro demokracii), 
stanovili jsme si cíle a tak se začali formovat určitým směrem, vidíme za sebou 
tisíce oslovených lidí a jejich důvěru.

Stala ses známou, když o tobě jeden z poslanců prohlásil, že máš rozdělovat  
peníze za pořádání protestů při hlasování o nedůvěře vládě. Jaké to je slyšet  
taková nařčení ve veřejných sdělovacích prostředcích?
Známá jsem byla dávno před tím :)) Popravdě, v prvním okamžiku mě to hodně 
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frázoval a intonoval. Malý Honzík mne oslovil odvahou, s jakou tam vystoupil. 
Anička je úžasná zpěvačka s nádhernou barvou hlasu a krásně si se svojí písničkou 
pohrála. Znám i další vystupující ze Zbýšova, zazpívali všichni skvěle a je tam 
velká budoucnost.

A znovu za rok zaklepe Kos?
U Šimečků na Březině určitě ne, asi se jenom půjdu podívat a potom začnu na 
soutěžení připravovat malou Esterku.

VYSTOUPENÍ SKUPINY DNA

Na tradičním adventním koncertu, který pořádá ZUBR a jeho kapela Sou-
mrak, vystoupila jako host acapellová skupina DNA. Po úžasném představení 
jsme se zeptali jejího vedoucího Václava Brázdy.

Mohl bys vysvětlit, jaký je význam názvu vaší kapely?
Jmenujeme se DNA. Všichni zakládající členové skupiny DNA byly studenty Mo-
lekulární biologie a genetiky. Dlouhé hodiny praktik ve škole při elektroforetické 
separaci právě DNA – deoxyribonukleové kyseliny, jsme si začali krátit zpěvem 
– a už to bylo – vznikl náš název DNA. Na koncertech jsme se občas ptali diváků, 
jestli ví, co naše zkratka znamená – a bohužel ne všichni to věděli. Tak jsme se 

45HERALT

Než jsem si vzala mikrofon, tak se mi úplně klepaly ruce, ale po prvních slovech 
jsem se nad tou písničkou zamyslela, uvědomila jsem si, proč jsem tam právě s tou 
písničkou šla, zavřela jsem oči a vznikl jakoby tunel, na jehož konci byl ten, kte-
rého jsem chtěla svou písní oslavit.

A proč sis vybrala zrovna Oceány od kapely Hillsong a také od našeho sboru?
Zpíváme ji v kostele, mám ji ráda a napadlo mě to asi 14 dní před vystoupením, 
kdy jsem původně přihlášenou písničku ještě měnila. A ten nápad přišel při nočním 
uspáváním Esterky a poznala jsem, že právě tuto písničku chci.

Jak jsi vnímala reakce publika?
Publikum bylo úplně skvělé, reagovalo nádherně. Porota mě překvapila pozitivní-
mi reakcemi a Petr Bende dokonce řekl, že jsem tam přinesla světlo, že jsem to 
tam všechno rozzářila. Tak tím mne úplně dostal.

Mně připadalo, že lidé byli v dobrém slova smyslu opaření, že i ta písnička je 
donutila v dobrém slova smyslu se zastavit a přemýšlet.
Měla jsem stejný pocit, proto jsem chtěla právě tuto písničku, chtěla jsem vidět,  
co to s nimi udělá a jak ta písnička s nimi zamává.

Zamávalo to s diváky i porotou?
Pochválili mě a byla jsem velice spokojená. Potom ze mne všechno spadlo a bylo 
mi jasné, že jsem v této soutěži dosáhla maxima. Už jsem tam byla třikrát, ale letos 
jsem tam šla s myšlenkou ne na vítězství, ale na to, aby právě dostala příležitost 
písnička, která je krásná a která není známá. 

Přišlo vyhlášení s nečekaným výsledkem, zvítězila jsi. Co ti problesklo hlavou?
Já jsem to opravdu nečekala, protože tam mnozí předváděli úžasné výkony  
a oslovili publikum i porotu. Já jsem se po vyhlášení úplně upřímně rozbrečela, 
protože jsem s žádným umístěním nepočítala. 

Zmínila jsi výkony ostatních, kdo tě ještě zaujal?
Výborný byl Roman Drápela s nádhernou barvou hlasu, tak, že to člověka chytne. 
Byla jsem moc ráda za nádhernou choreografii Radka, který začínal zpívat vleže  
a pak se přes turecký sed dostal až do stoje a pořád při tom zpíval. A i ostatní byli 
výborní.

Zpívaly i děti, jak se Ti líbily?
Tak samozřejmě rodina Strašáků nezklamala. U Vojtíka jsem byla překvapena, 
kolik zvládl textu, a přitom jej správně udýchal, zpíval rytmicky dobře a skvěle 



Po třech koncertech ve zbraslavském kostele jste tentokrát zpívali v kulturním 
domě. Jak to na tebe působilo a jak se vám zpívalo?
Zpívalo se nám skvěle, měl jsem trošku obavu, že v akustice kulturního domu se 
nebudeme vzájemně dost slyšet, ale moje obavy se nenaplnily a myslím, že se 
koncert povedl. Byla to taky příležitost dát více světský repertoár, takže poslucha-
či měli možnost slyšet v našem podání úplně něco jiného než na předchozích kon-
certech, a i spojení s adventní výstavou je určitě príma nápad.

47HERALT

dozvěděli např. že jsme Devět Náruživých Akvabel nebo Docela Normální Alko-
holici a podobné vtipné názvy, takže aby se to nepletlo, teď máme oficiální název 
DNA – Dej Nám Akord.

A jste vůbec kapela, když nemáte nástroje?
Ano, nemámě žádné nástroje, takže jsme spíš než kapela – „akapela“. Dnes už je  
i u nás spousta známých skupin, které vystupují bez nástrojů – jako třeba 4tet  
Jiřího Korna nebo skupina Skety, takže už asi nejsme tak výjimeční. Tedy kapela 
ano, ale bez nástrojů, prostě vokální akapelová skupina.

Co vás přimělo k tomu zpívat bez podpory nástrojů?
Těch faktorů bylo samozřejmě víc, ale jak se říká – lidský hlas je nejkrásnější hu-
dební nástroj – a tak jsme se rozhodli „nekazit“ výsledný zvuk nějakými „méně 
krásnými“ hudebními nástroji. Navíc vezměte si s sebou do biologického nebo 
chemického praktika klavír či basu – budete mít plné ruce práce a vyučující vás 
vyhodí. Takhle jsme mohli rukama pracovat na experimentech a přitom si zpívat 
– a už nám to zůstalo.

Můžeš krátce představit svoje kolegy ze skupiny?
Ve skupině DNA – Dej Nám Akord zpívá Jana (soprán) – absolventka speciální 
pedagogicky, aktuálně na mateřské dovolené, Markéta – výzkumník na Výzkum-
ném ústavu veterinárního lékařství, Pavlína (alt) – fyzioterapeutka, Petr (tenor) – 
vědecký pracovník oddělení klimatického modelování, Tomáš (vokální bubny  
a bas) – programátor a já – tedy poslední absolvent Molekulární biologie a gene-
tiky ve skupině.

Když onemocní zpěvák v normální kapele, hrají se instrumentálky. Jak je tomu 
u vás? Už jste někdy museli zrušit nějaký koncert kvůli indispozici zpěváků?
Když onemocní zpěvák, tak instrumentálky nehrajeme. Situace byla samozřej-
mě v průběhu let už mnohokrát napjatá a k rušení koncertu nebylo daleko, ale 
nakonec se nám podařilo vždycky koncert zrealizovat. Většinu písní máme ve 
čtyřhlase a k tomu jsou sóla, vokální bubny, v některých písních zpívá každý 
svůj hlas, takže samozřejmě optimální je plná sestava – aktuálně čítající šest až 
sedm zpěváků. V případě nemoci jednoho dvou členů, tak sice nemůžeme zpívat 
každou skladbu, ale dokud jsme čtyři, tak pořád můžeme dát v nějaké verzi 
velkou část repertoáru. Dobře si ale vzpomínám na jeden koncert, po kterém 
jsem pak ze sebe nevydal dva dny žádný zvuk, protože hlasivky musely bojovat 
z posledních sil, aby na koncertě vydržely. Naštěstí už je to dávno a snad nám 
bude zdraví přát i dál.
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OBJEMNÝ ODPAD
v obci Zbraslav proběhne 31. 5.–2. 6. 2019

DO KONTEJNERU PATŘÍ:
q dveře, pohovky, matrace, starý nábytek, koberce, 
q linolea, textilie, sanitární keramika  
 (umyvadla, toalety), 
q lyže, plastové vany…

SBĚRNÁ MÍSTA: 
q parkoviště na ulici Březina
q prostor u autobusové zastávky  
 na ulici Masarykova
q parkoviště u ZŠ ulice Komenského

SVOZ NEBEZPEČNÉHO ODPADU
proběhne v sobotu 1. 6. 2019
odpad připravte před své domy do 8.00 hodin

DO NEBEZPEČNÉHO ODPADU PATŘÍ NAPŘÍKLAD: 
autobaterie, olejové filtry, pneumatiky (bez disků), zbytky ředidel, plechovky nebo hadry od barev, 

vyjetý motorový olej, rozpouštědla, kyseliny, zásady, foto-chemikálie, lepidla, pryskyřice  

Nebezpečné odpady nevhazujte do popelnic na komunální odpad!
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KOMPOSTÁRNA Zbraslav

v provozu 16. 3. 2019 – 30. 11. 2019
středa: dle objednání

sobota: 8:00–12:00 hodin
Termíny lze domluvit telefonicky (tel.: 546 453 210, 724 185 246) 

PO–PÁ 7.00–15.00 hodin.

CO LZE UKLÁDAT:
veškerý zahradní odpad – trávu, listí, větve, piliny, slámu, staré seno

CENÍK PŘISTAVENÍ VLEČKY NA BIO ODPAD
Přistavení a odvoz vlečky: 300 Kč / den, likvidace BIO odpadu: 0 Kč

V ceně je započítán pronájem vlečky na dobu jednoho dne.
Přistavení vlečky pouze v katastru obce Zbraslav.

V případě zjištění vyšší náročnosti zpracování BIO odpadu  
si Obec Zbraslav vyhrazuje právo na vyšší cenu stanovenou na místě.



51HERALT

Plán akcí pro rok 2019

V přehledu jsou uvedeny pouze akce, které jsou k datu vydání Heraltu na-
plánované. Případné změny zjistíte na webových stránkách obce: www.
zbraslavubrna.cz, vývěskách a z hlášení obecního rozhlasu, u všech akcí je změ-
na termínu vyhrazena.

Na co se můžete těšit:
 10. května Svátek matek 
 1. června Hasičská letní noc s opékáním prasete
 15. června Zbraslav fest 2019 – hudební, rodinný a sportovní festival  
   (sportovní areál na Březině) 
 23. června Slavnost Božího těla
 1. července – 31. srpna 
   Příměstské tábory
 13. července Letní noc u myslivecké chaty, hudba „PIKÁRDI“
 27. července Letní noc u myslivecké chaty, hudba „SAGITTA“
 2. – 3. září Pouť sv. Jiljí
 19. října Medový víkend
 29. listopadu Prodejní výstava ručních prací 
 1. prosince Rozsvěcování vánočního stromu 

Další připravované akce: 
 Vánoční koncert Petra Bendeho,  
 volby, svatby, vítání občánků,  
 veřejná jednání zastupitelstva obce
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PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY  
ZBRASLAV

letní prázdniny od 1. 7. do 30. 8. 2019
Příměstský tábor bude v provozu každý pracovní den.

Možnost nástupu i v průběhu turnusu. 
Možnost umístění dítěte i na jeden den.

Dítě nahlaste minimálně 3 dny před nástupem !

MÍSTO KONÁNÍ: ZBRASLAV U BRNA, KOMENSKÉHO 325

ČASOVÝ HARMONOGRAM DNE:
 7.30 – 8.00 nástup dětí
 8.00 – 12.45 dopolední program
 12.45 – 13.30 oběd (svačiny sebou, oběd v ceně) 
 13.30 – 14.15 odpolední klid 
 14.15 – 16.00 odpolední program

Cena: 100 Kč na jeden den/děti 1. stupeň ZŠ
(číslo účtu: 4060006509/6800, var. symbol: 047, do poznámky napište jméno dítěte)

hotově: při nástupu dítěte 

Pořadatel: Obec Zbraslav
Bližší informace: Daniela Vaňková, tel. 724 185 256, primestakzbraslav@gmail.com

Projekt Příměstské tábory Zbraslav je financován z Operačního programu Zaměstnanost, 
registrační číslo: CZ.03.2.65/0.0/0.0/16_047/000
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Zpravodaj Heralt č. 1/2019
Periodický tisk územně správního celku vydávaný Obecním úřadem ve Zbraslavi. 
Náměty, příspěvky a ohlasy posílejte na adresu OÚ Zbraslav,  
nebo e-mail: mistostarosta@zbraslavubrna.cz. Za redakční radu: Roman Smekal. 
Redakce si vyhrazuje právo na zkrácení nebo úpravu článku a fotografie se nevracejí. 
Zpravodaj je dodáván zdarma. Tisk Brko

Zastupitelé




